
Protokół Nr XXVII/20 
Sesji Rady Miejskiej w Rychwale 
odbytej w dniu 30 grudnia 2020 roku 
 
Sesja Rady Miejskiej odbyła się w sali konferencyjnej Hali widowiskowo-sportowej i trwała  
od godz. 13:05 do godz. 16:15. 
 
W sesji wzięło udział 15 radnych.  
Ponadto w obradach uczestniczyli: 
- Stefan Dziamara                   - Burmistrz Rychwała 
- Ewa Jędrzejczak                    - Z-ca Burmistrza Rychwała 
- Anna Wróbel                         - Skarbnik UGiM w Rychwale 
- Marzena Grubska                 - Kierownik Referatu Oświaty, Promocji, Kultury i Sportu 
- Karolina Małolepsza            - Kierownik  Referat Gospodarki 
- Elżbieta Zaremba                     -Dyrektor Biblioteki Miejskiej w Rychwale 
- Pawłowska Małgorzata         -Kierownik Środowiskowego Domu Samopomocy w Rozalinie 
 
Listy obecności stanowią załączniki nr 1, 2 do protokołu. 
 
Pkt 1. Otwarcie  sesji i stwierdzenie prawomocności obrad. 
 
Przewodniczący Rady Roman Drewniacki otworzył obrady i powitał zebranych.  Poinformował, 
że na podstawie listy obecności w sesji uczestniczyło 15 radnych, co wobec ustawowego składu 
Rady wynoszącego 15 osób stanowi quorum pozwalające na podejmowanie prawomocnych 
decyzji. 
 
Pkt 2.  Przedstawienie porządku obrad. 
 
Przewodniczący Roman Drewniacki poinformował, iż porządek obrad został radnym 
przedstawiony w materiałach na sesję. Spytał czy są uwagi do porządku obrad. 
 
Burmistrz poprosił o wprowadzenie do porządku obrad w punkcie 19a podjęcie uchwały  
w sprawie zmiany statutu Miejsko-Gminnej Biblioteki   Publicznej w Rychwale. 
Przewodniczący Rady przeprowadził głosowanie przyjęcia do porządku obrad w punkcie 19a 
podjęcie uchwały w sprawie zmiany statutu Miejsko-Gminnej Biblioteki Publicznej  
w Rychwale. 
Za głosowało – 15 radnych,   przeciw było – 0,  wstrzymało się – 0.  
 
 
Przewodniczący przedstawił porządek obrad. 

1. Otwarcie  sesji i stwierdzenie prawomocności obrad. 
2. Przedstawienie porządku obrad. 
3. Przyjęcie protokołów z XXIII, XXIV, XXV, XXVI sesji Rady Miejskiej w Rychwale. 
4. Informacja Przewodniczących Komisji Rady Miejskiej w Rychwale z działalności 

międzysesyjnej. 
5. Informacja Burmistrza z wykonania uchwał Rady Miejskiej w Rychwale podjętych  

na XXIII, XXIV, XXV, XXVI sesji oraz informacja z działalności międzysesyjnej. 



6. Informacja Przewodniczącego Rady Miejskiej w Rychwale.  
7. Interpelacje i zapytania radnych oraz sołtysów. 
8. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały budżetowej na 2020 rok. 
9. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy i Miasta 

Rychwał na lata 2020-2051. 
10. Podjęcie uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy i Miasta Rychwał 

na lata 2021-2051. 
11. Podjęcie uchwały w sprawie uchwały budżetowej na 2021 rok. 
12. Podjęcie uchwały w sprawie dopłaty dla taryfowej grupy odbiorców usług. 
13. Podjęcie uchwały w sprawie nadania nazw ulicom w miejscowości Rychwał. 
14.  Podjęcie  uchwały  w  sprawie  oceny  aktualności  Studium  uwarunkowań i  kierunków 

zagospodarowania przestrzennego gminy i miasta Rychwał oraz  miejscowych  planów 
zagospodarowania przestrzennego. 

15. Podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia zmiany miejscowego planu 
zagospodarowania  przestrzennego  gminy  i  miasta  Rychwał  w  zakresie  wybranych 
terenów – Etap XVI. 

16. Podjęcie  uchwały  w  sprawie  zatwierdzenia  Planu  Pracy  na rok 2021 Środowiskowego 
Domu Samopomocy typu D w Rozalinie 

17.  Podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia Regulaminu Organizacyjnego 
Środowiskowego Domu Samopomocy typu D w Rozalinie 

18. Podjęcie uchwały w sprawie nawiązania współpracy partnerskiej między gminą Rychwał 
(Rzeczpospolita Polska) a miastem Lieberose (Niemcy). 

19. Podjęcie  uchwały  w  sprawie  Gminnego  Programu  Profilaktyki  i  Rozwiązywania 
Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii w gminie Rychwał na rok 
2021. 

19a) Podjęcie uchwały w sprawie zmiany statutu Miejsko-Gminnej Biblioteki  Publicznej  
w Rychwale . 

20. Przyjęcie planu pracy Rady Miejskiej w Rychwale oraz stałych Komisji Rady Miejskiej  
w Rychwale na 2021rok. 

21. Odpowiedzi na pytania i interpelacje. 
22. Wolne wnioski. 
23.  Zamknięcie XXVII Sesji Rady Miejskiej w Rychwale. 

 
Pkt 3. Przyjęcie protokołów z XXIII, XXIV, XXV, XXVI sesji Rady Miejskiej w Rychwale. 
 
Przewodniczący Rady poinformował, że protokoły z protokołów z XXIII, XXIV, XXV, XXVI sesji 
Rady Miejskiej w Rychwale zostały radnym dostarczone wraz z materiałami na sesję. 
Spytał czy są uwagi do protokołów z XXIII, XXIV, XXV, XXVI sesji Rady Miejskiej w Rychwale. 
Uwag nie było.  
 
Przewodniczący Rady przeprowadził głosowanie przyjęcia z protokołów  XXIII, XXIV, XXV, XXVI 
sesji Rady Miejskiej bez czytania. 
Podczas głosowania z posiedzenia komisji wyszedł radny Henryk Grądziel 
Za głosowało – 14 radnych,   przeciw było – 0,  wstrzymało się – 0  
Przewodniczący Rady stwierdził, że protokoły XXIII, XXIV, XXV, XXVI  sesji Rady Miejskiej  
w Rychwale zostały przyjęte bez czytania. 
Po głosowaniu wrócił na salę radny Henryk Grądziel. 



Pkt 4. Informacja Przewodniczących Komisji Rady Miejskiej w Rychwale z działalności 
międzysesyjnej. 
Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Krzysztof Raczkowski poinformował, że w okresie 
międzysesyjnym członkowie komisji brali udział : 6 grudnia 2020 roku w spotkaniu 
Mikołajkowym, 10 grudnia w komisjach łączonych, 30 grudnia w komisjach łączonych w celu 
omówienia materiałów na sesję. 
Przewodnicząca Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Renata Andrzejewska powiedziała, że  
w okresie międzysesyjnym komisja uczestniczyła: 30 października, 18 listopada, 30 listopada w 
sesjach nadzwyczajnych, 11 listopada w Mszy Świętej w Grochowach i złożenie kwiatów przy 
mogile Powstańców Styczniowych na cmentarzu, 10grudnia we wspólnych komisjach w celu 
omówienia uchwały budżetowej na 2021 

Przewodniczący Komisji Budżetu, Rozwoju Gospodarczego i Przestrzennego oraz Promocji 
Gminy Aleksander Krzyżanowski powiedział, że komisja uczestniczyła: 6 grudnia 2020 roku w 
spotkaniu Mikołajkowym,10 grudnia w komisjach łączonych,30.grudnia w komisjach łączonych 
w celu omówienia materiałów na sesję. 
 

Przewodniczący Komisji Oświaty, Kultury, Sportu, Zdrowia, Pomocy Społecznej, Porządku 
Publicznego oraz Ochrony Przeciwpożarowej Waldemar Urbaniak poinformował, że członkowie 
komisji brali udział w następujących wydarzeniach: 6 grudnia 2020 roku w spotkaniu 
Mikołajkowym,10 grudnia w komisjach łączonych,30.grudnia w komisjach łączonych w celu 
omówienia materiałów na sesję. 

Przewodnicząca Komisji Rozwoju Wsi, Obszarów Wiejskich i Ochrony Środowiska Iwona 
Małolepsza poinformowała, że w okresie międzysesyjnym komisja brała udział: 6 grudnia 2020 
roku w spotkaniu Mikołajkowym,10 grudnia w komisjach łączonych, 30 grudnia  
w komisjach łączonych w celu omówienia materiałów na sesję. 
 

Przewodniczący Komisji Współpracy z Organizacjami Pozarządowymi, Stowarzyszeniami oraz 
Współpracy Zagranicznej Paweł Kuczyński poinformował, że w okresie międzysesyjnym 
członkowie komisji brali udział w następujących wydarzeniach: 30 listopada w Sesji 
nadzwyczajnej, 10 grudnia w komisjach łączonych, 30 grudnia w komisjach łączonych w celu 
omówienia materiałów na sesję. 
 

Przewodniczący poinformował że w związki z wyjściem Burmistrza z sesji przejdzie do  
punktu 6 

Pkt 6 Informacja Przewodniczącego Rady Miejskiej w Rychwale 

Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował iż oprócz cotygodniowych dyżurów  
w Urzędzie Gminy i Miasta w Rychwale brał udział : 25 września w uroczystym odbiorze Sali 
Gimnastycznej w Kucharach Kościelnych, 13 października udział w Kapitule Odznaki Honorowej 
Zasłużonych dla Gminy Rychwał, 19 październik Gminny Dzień Edukacji Narodowej, 30 
październik Sesja Nadzwyczajna w sprawie zmian budżetowych, 
11 października Msza Święta w Grochowach oraz złożenie kwiatów przed Mogiłą Powstańców 
Styczniowych w Grochowach oraz złożenie kwiatów przy obelisku w Rychwale,  18 Listopada 
Sesja, 30 listopada Nadzwyczajna Sesja , 6 grudnia uroczyste zapalenie lampek na choince  



i udział w Barwnym Korowodzie Świętego Mikołaja po całej gminie, 10 grudnia posiedzenie 
stałych komisji, 30 grudzień posiedzenie komisji. 
 
 
Pkt  5. Informacja Burmistrza z wykonania uchwał Rady Miejskiej w Rychwale podjętych  
na XXIII, XXIV, XXV, XXVI sesji oraz informacja z działalności międzysesyjnej 
 
Na XXIII sesji w dniu 24 września 2020 roku Rada Miejska w Rychwale podjęła  4 uchwały, 
oraz na trzech nadzwyczajnych sesjach XXIV, XXV, XXVI które odbyły się 30 października, 
18 listopada oraz 30 listopada 2020 roku Rada Miejska podjęła 18 uchwał. 

Wszystkie uchwały, zgodnie z procedurą przekazane zostały do Wydziału Kontroli 
Prawnej i Nadzoru Wojewody Wielkopolskiego, Regionalnej Izby Obrachunkowej oraz 
Dziennika Urzędowego Województwa Wielkopolskiego. 

Kolegium Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu uchwałą z dnia 21 grudnia stwierdził 
nieistotne naruszenie przepisów prawa oraz naruszenie zasad spójności w uchwale  
nr XXV/185/20 Rady Miejskiej w Rychwale z dnia 18 listopada 2020 roku w sprawie zmiany 
Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy i Miasta Rychwał na lata 2020-2051. 

Również uchwałą z dnia 21 grudnia wskazał, że uchwała nr XXV/184/20 Rady Miejskiej  
w Rychwale z dnia 18 listopada 2020 roku w sprawie zmiany uchwały budżetowej na 2020 rok 
została podjęta z naruszeniem przepisów prawa oraz naruszeniem zasad spójności.  

Zgodnie z zaleceniami wskazane nieprawidłowości zostaną wyeliminowane w podjętych 
uchwałach.  

 

Referat Zarządzania:  

W dniu 23 grudnia w remizie Ochotniczej Straży Pożarnej w Grochowach, odbyło się uroczyste 
przekazanie nowego sprzętu ratowniczego jednostkom Ochotniczych Straży Pożarnych  
z Grochów i Siąszyc. Przekazania sprzętu dokonał Burmistrz Rychwała Stefan Dziamara, Prezes 
Zarządu Oddziału Miejsko – Gminnego Związku OSP RP Andrzej Cholewicki oraz Radny Sejmiku 
Województwa Wielkopolskiego Robert Popkowski. Zakup ten był możliwy dzięki 
dofinansowaniu z Funduszu Sprawiedliwości, którego dysponentem jest Minister 
Sprawiedliwości. Projekt pn. „Zakup i dostawa wyposażenia i sprzętu ratownictwa na rzecz 
Ochotniczej Straży Pożarnej w Grochowach i Ochotniczej Straży Pożarnej w Siąszycach” Łączna 
wartość przekazanego sprzętu, wyniosła 22 396,00 zł z czego dofinansowanie to aż 22 172,04 
zł - 99%. W ramach dotacji z Funduszu Sprawiedliwości zakupiono następujący sprzęt:1 
przecinarka do stali i betonu, 1 motopompa pływająca, 2 szelki bezpieczeństwa, 1 lonża 
regulowana, 2 radiotelefony do kierowania ruchem, 2 komplety ubrań specjalnych, 1 
radiostacja, 3 hełmy. Nowoczesny sprzęt umożliwi strażakom sprawne udzielanie pomocy 
poszkodowanym bezpośrednio na miejscu zdarzenia oraz bez wątpienia poszerzy możliwości 
działania jednostek OSP. 

 



Referat Gospodarki 

Drogownictwo:  

Zakończono budowę drogi  Jaroszewicach Grodzieckich oraz przebudowę przepustu  
w Glinach, 
-Trwa budowa drogi na ul. Firmowej oraz chodnika wzdłuż K25 w kierunku Siąszyc, 
-Utwardzono masą bitumiczną zjazd z DK25 w m. Biała Panieńska w kierunku tzw. Moczydeł, 
-Uzupełniono ubytki masą bitumiczną w m. Jaroszewice Grodzieckie oraz Kuchary Kościelne, 
-Przekazano teren budowy na ul. Chabrowej, Makowej, Rumiankowej i Szałwiowej oraz 
chodnika wzdłuż ul. Łąkowej, 
-Wyrównano drogi w sołectwie Siąszyce, Kuchary Borowe oraz ulice Piłkarską i Targową  
w Rychwale. 
-Na wniosek Gminy Rychwał po wypadku śmiertelnym odbyła się komisja BRD przy drodze 
powiatowej w Dąbroszynie i uzupełniono oznakowanie łuku oraz ograniczono prędkość poprzez 
przedłużenie oznaczenia terenu zabudowanego, 
- Uzupełniono szlaką nierówności na ul. Żurawin droga do Pana Janiszyna, 
 

Z funduszy sołeckich: 

- Dostarczono kostkę 421 m2 dla sołectwa Wola Rychwalska,  
- Rozwieziono i wyrównano szlakę w sołectwie Lubiny, 
- Utwardzono masą bitumiczną część drogi w sołectwie Franki w kierunku Święci, 
- Równiarką wyrównano drogi w sołectwie Jaroszewice Grodzieckie, 
- Nawieziono szlakę i ją wyrównano w sołectwie Wardężyn, 
- Zakończono budowę chodnika w Dąbroszynie – Korea. 
 

Zamówienia publiczne: 

Rozstrzygnięto przetarg na zadanie pn. Świadczenie usług marketingowo – doradczych w celu 
rozwoju gospodarczego Gminy Rychwał. Złożono jedna ofertę przez firmę E-Monaco Sp. z o.o. 
z którą dnia 30.11.2020 r podpisano umowę. 

Ogłoszono i rozstrzygnięto przetarg na zadanie pn. „Przebudowa ulicy Chabrowej, Szałwiowej, 
Rumiankowej, Makowej wraz z chodnikiem przy ul. Łąkowej w Rychwale” w ramach którego 
wpłynęło 11 ofert. Najdroższa oferta została złożona na kwotę 1 653 459,81 zł przez firmę 
GOLIAT II Sp z o.o. Najkorzystniejszą ofertę złożyła firma Zakład Usługowy Budownictwa 
Wiejskiego Tadeusz Wawrzyniak na kwotę 994 003,86 zł, z którą dnia 22.12.2020 podpisano 
umowę na realizację zadania z terminem realizacji do 15.03.2021 r. 

Przeprowadzono postepowanie w trybie zamówienia z wolnej ręki na pełnienie usług 
oświetleniowych w ramach zadania pn. „Świadczenie usługi oświetlenia ulic i dróg oraz innych 
otwartych terenów publicznych za pomocą infrastruktury oświetleniowej stanowiącej własność 
spółki Oświetlenie Uliczne i Drogowe Sp. z o.o. na terenie Gminy Rychwał” z firmą Oświetlenie 
Uliczne i Drogowe odbyły się negocjacje i do końca roku zostanie podpisana umowa na kwotę 
680 000,00 zł. 

Ogłoszono przetarg na zadanie pn. Budowa drogi gminnej Wola Rychwalska - Rychwał  



Zrealizowano zadanie w ramach VIII edycji konkursu „Odnowa wsi szansą dla aktywnych 
sołectw” obejmujące doposażenie świetlicy wiejskiej w Jaroszewicach Rychwalskich. 
Zakupiono:30 szt. krzeseł, stoły i zestaw nagłaśniający. Całkowita wartość projektu to 6 400 zł z 
czego dofinansowanie wyniosło  3 200 zł. 

W ramach Funduszu Dróg Samorządowych, z naboru z 2019 r., zadanie pn. Przebudowa ulicy 
Chabrowej, Szałwiowej, Rumiankowej, Makowej wraz  
z chodnikiem przy ul. Łąkowej w Rychwale otrzymało dofinansowanie.  

Pozytywnie rozpatrzono wniosek o objecie dopłatą w 2021 roku zadań własnych organizatora 
w zakresie przewozów autobusowych o charakterze użyteczności publicznej w ramach 
Funduszu rozwoju przewozów autobusowych o charakterze użyteczności publicznej. Złożono 
dokumenty niezbędne do sporządzenia umowy.  

Wniosek o dofinansowanie zadania pn. Budowa ciągu pieszo-rowerowego wzdłuż drogi 
krajowej nr 25 na odcinku Lisiec-Dąbroszyn przeszedł pozytywnie ocenę formalną i skierowano 
go do oceny merytorycznej. 

Ochrona środowiska 

Także i w tym roku realizowane na terenie gminy Rychwał działania proekologiczne  
i prokulturowe zostały nagrodzone w trakcie XXI edycji Konkursu „Działania proekologiczne  
i prokulturowe w ramach strategii rozwoju województwa wielkopolskiego”. Podczas Gali 
podsumowującej konkurs, która przeprowadzona została w trybie on-line Gmina Rychwał 
otrzymała nagrodę w kategorii działania proekologiczne za projekt: „Usuwanie odpadów z folii 
rolniczych, siatki i sznurka do owijania balotów, opakowań po nawozach i typu Big – Bag”.  

Natomiast OSP w Rychwale i Orkiestra Quantum otrzymały nagrodę finansową za projekt w 
Kategoria II działania prokulturowe. 

 

Gospodarka odpadami komunalnymi 

Harmonogram odbioru odpadów komunalnych na rok 2021 zostanie dostarczony mieszkańcom 
przez pracowników Przedsiębiorstwa Gospodarki Komunalnej i Mieszkaniowej w Rychwale  
w pierwszej dekadzie stycznia. Jutro, tj. 31 grudnia powinien pojawić na stronie internetowej 
Gminy Rychwał harmonogram. Burmistrz poinformował również o wygranym przetargu przez 
PGKIM Rychwał na odbiór śmieci z gminy Tuliszków. 

 

Zagospodarowanie przestrzenne 

Obyło się posiedzenie Gminnej Komisji Urbanistyczno-Architektonicznej zwołane w trybie 
obiegowym – zdalnym. Celem posiedzenia Komisji było zaopiniowanie materiałów w zakresie: 
-projektu analizy zmian w zagospodarowaniu przestrzennym gminy i miasta Rychwał, oraz 
oceny aktualności studium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania przestrzennego  
i planów miejscowych gminy i miasta Rychwał; 



Oświetlenie uliczne: 
Zakończone zostały  prace wykonywane w ramach środków z funduszy sołeckich tj. 
-zakup i montaż oświetlenia drogowego w miejscowości Rozalin; 
-rozbudowa za licznikowej instalacji oświetlenia drogowego w mieście Franki (Broniki); 
-budowa instalacji oświetlenia drogowego w miejscowości Jaroszewice Grodzieckie; 
-dostawa i montaż oświetlenia placu zabaw i stadionu w miejscowości Dąbroszyn  
-wykonanie dokumentacji projektowej oświetlenia drogowego drogi gminnej w obrębie 
Siąszyce  
-dostawa słupów energetycznych do celów oświetlenia drogowego w sołectwie Gliny; 
-rozbudowa oświetlenia drogowego w miejscowości Kuchary Kościelne;  
-zakup i montaż lampy oświetlenia drogowego w miejscowości Wardężyn; 
-rozbudowa oświetlenia drogowego w miejscowości Gliny-Lubiny;  
 

Nieruchomości 

Dnia 19 listopada 2020 r. Burmistrz podpisał akt notarialny przyjęcia darowizny 
nieruchomości gruntowych o łącznej powierzchni 0,7110 ha z przeznaczeniem pod 
infrastrukturę drogową od Pana Patryka Kuźniackiego o łącznej wartości: 54 tysiące . 

 

Rolnictwo 

30 listopada 2020 r. zakończył się Powszechny Spis Rolny 2020 na terenie gminy Rychwał. Dzięki 
zaangażowaniu rolników, gminnych rachmistrzów oraz gminnej komisji spisowej, Powszechny 
Spis Rolny został wykonany w 100% mimo tak trudnych warunków związanych z panującą 
pandemią. 
 

Promocja 

-6 grudnia – przez wszystkie miejscowości gminy Rychwał oraz ulice Rychwała przejechał 
Korowód Świętego Mikołaja. Dziesięć jednostek Ochotniczych Straży Pożarnych z workami 
pełnymi słodkości, wyruszyło z Rynku Miejskiego w Rychwale. Wydarzenie to odbyło się z 
pełnymi obostrzeniami sanitarnymi. Burmistrz podziękował Prezesowi Zarządu Oddziału 
Miejsko-Gminnego Andrzejowi Cholewickiemu oraz wszystkim prezesom, naczelnikom  
i wszystkim druhom strażakom, którzy wsparli nas w tym działaniu. 
-8 grudnia – Gospodarstwo Państwa Michalaków z Kuchar Borowych Przyzagrodowa Produkcja 
Sera „Serownia”, zostało wyróżnione w tegorocznej edycji konkursu „Sposób na sukces”. 
Burmistrz pogratulował i życzymy dalszych sukcesów. 
-21 grudnia -  W tym roku światełko Betlejemskie zawitało również do Urzędu Gminy i Miasta 
w Rychwale. Płomień tradycyjnie został przekazany parafiom.  O gest ten zadbali harcerze z 98 
Drużyny Harcerskiej  



Dzięki działaniom Samorządu Rychwała, TPD w Rychwale oraz naszym harcerzom, w okresie 
przedświątecznym do rodzin z terenu gminy Rychwał trafiły świąteczne upominki. 
-16 grudnia - Minął Rok działalności Środowiskowego Domu Samopomocy w Rozalinie.  
W chwili obecnej, w związku z pandemią możliwości ŚDS zostały bardzo mocno ograniczone, 
jednak pracownicy są w stałym kontakcie ze swoimi podopiecznymi. 
-20 grudnia – Honorowy Obywatel Gminy Rychwał pan Leszek Miller Europoseł do Parlamentu 
Europejskiego, przekazał wspaniały prezent - pralkę automatyczną, która trafiła do rodziny 
znajdującej się w trudnej sytuacji. 
 

Informacja M-GOPS 
Po raz kolejny, M-GOPS w Rychwale uzyskał w roku 2020 r. dofinansowanie na zatrudnienie 
asystenta rodziny 
Wychodząc naprzeciw oczekiwaniom i zapotrzebowaniu mieszkańców, od 1 stycznia 2020 r. 
MGOPS realizował usługi opiekuńcze dla 17 osób starszych, chorych i niepełnosprawnych, 
zatrudniając 5 opiekunek środowiskowych na pełnych etatach. 
Ośrodek współuczestniczy w realizacji przez Spółdzielnię Socjalną PORYW na terenie Gminy 
Rychwał projektu pn. REHABILITACJA+  o wartości 120 tysięcy zł, który przewiduje świadczenie 
dla 20 podopiecznych Ośrodka przez okres 12 miesięcy usług 1 opiekunki środowiskowej, 1 
fizjoterapeuty, 1 tzw. ”złotej rączki”. 
Ośrodek współuczestniczy też w realizacji w Gminie Rychwał projektu konkursowego 
realizowanego przez Uniwersytet Trzeciego Wieku pn. „Zadbajmy razem o lepsze jutro”, który 
zakłada rozwój usług społecznych i zdrowotnych m.in. zatrudnione 2 opiekunki środowiskowe 
świadczące bezpłatne usługi podopiecznym przez okres dwóch lat, po 120 godzin miesięcznie).  
 

Środowiskowy Dom Samopomocy w Rozalinie 

Środowiskowy Dom Samopomocy  Typu D w  Rozalinie jest Ośrodkiem wsparcia dziennego 
pobytu dla  30 osób niepełnosprawnych ze spektrum autyzmu i niepełnosprawnościami 
sprzężonymi. Działa pięć dni w tygodniu od godziny 8.30 do 16.30. przez osiem godzin dziennie. 
Dom jest jednostką budżetową Gminy Rychwał, finansowaną z budżetu Wojewody 
Wielkopolskiego. Obecnie do Środowiskowego Domu Samopomocy skierowanych jest 24 
uczestników. 
Dom zapewnia osobom niepełnosprawnym ze spektrum autyzmu i niepełnosprawnościami 
sprzężonymi wsparcie społeczne pozwalające na zaspokojenie podstawowych potrzeb 
życiowych, usamodzielnienie na miarę ich możliwości, integrację społeczną. 
W ŚDS w ramach zajęć uczestnicy biorą udział w treningach: funkcjonowania w życiu 
codziennym, umiejętności interpersonalnych i rozwiązywania problemów, spędzania wolnego 
czasu. Biorą również udział w terapii zajęciowej, terapii ruchowej poprzez uczestnictwo  
w zajęciach sportowych , turystyce, rekreacji i fizjoterapii. 
Zajęcia uczestników odbywają się w pracowni: plastyczno- rękodzielniczej, kulinarnej, 
komputerowej, o0grodniczo porządkowej, teatralnej i terapii ruchowej. 

 



Informacja z działalności USC w Rychwale 

 

 2019 ROK 2020 ROK 

 ( STAN NA DZIEŃ 30.12.2020 R. ) 

 

URODZENIA 

 

77 

 

72 

 

ŚLUBY CYWILNE 

 

7 

 

22 

 

ŚLUBY KONKORDATOWE 

 

28 

 

24 

TRANSKRYPCJE 

( AKTY SPORZĄDZONE ZA GRANICĄ ) 

 

0 

 

2 

 

RAZEM ŚLUBY 

 

35 

 

48 

 

ZGONY 

 

87 

 

87 

 

 

Burmistrz podziękował Przewodniczącemu o zamianę punktów 

Przewodniczący poinformował o wysłuchaniu informacji międzysesyjne. 

Uwag do przedstawionej przez Burmistrza informacji nie było. 

 
Pkt 7. Interpelacje i zapytania radnych oraz sołtysów. 
Przewodniczący poinformował, że odpowiedzi na pytania i interpelacje zostaną udzielone w 
punkcie 21 dzisiejszych obrad. 
Przewodniczący Roman Drewniacki poinformował, że ze względu na zaistniałą sytuację 
epidemiologiczną interpelacje można było składać również telefonicznie lub mailowo do dzisiaj 
do godziny 10.00. Nikt z sołtysów nie zgłosił pytań. Przewodniczący udzielił głos radnym. 
 
Radny Krzysztof Raczkowski podziękował za plac zabaw na Grabowej Burmistrzowi, Kierownik 
Karolinie Małolepszej oraz osobom zaangażowanym w to przedsięwzięcie . 
 
Radny Henryk Grądziel ,podziękował w imieniu społeczności Siąszyc, Zosinek Burmistrzowi, 
 że za pośrednictwem Generalnej Dyrekcji Dróg i Autostrad zrealizował inwestycję budowy 
chodnika na odcinku Siąszyce- Milewo ,która zwiększy bezpieczeństwo uczestnikom. 



 
Radny Waldemar Urbaniak zadał pytanie dotyczące spotkania ze Starostą dotyczące projektu 
budowy chodnika na ulicy Żurawin, czy jest już coś w tej sprawie wiadomo? Oraz pytanie 
dotyczące modernizacji oświetlenia z prośbą o wymianę oświetlenia na ulicy Żurawin oraz 
doświetlenie drogi do Państwa Wieczorków i Dyktów. 
 
Radny Cezary Piasecki zadał pytanie, czy został złożony wniosek do WZIR-u o udrożnienie rzeki 
Czarna Struga po stratach spowodowanych przez bobry? 
Czy samorząd Rychwała został już poinformowany o przebiegu drogi GP Ostrów Wlkp-Kalisz-
Konin? Radny Piaseczny poinformował że słyszał w mediach, że droga która miała przebiegać 
przez Kalisz została jednak przesunięta przez GDDKiA na obrzeża Kalisza mimo że zapewniali że 
nie ma takiej możliwości. 
Jakie Burmistrz ma informacje na temat przebiegu tej drogi przez Gminę Rychwał? 
 
Radny Aleksander Krzyżanowski zadał pytanie w imieniu mieszkańców Rychwała dotyczące 
budowy mieszkań na Placu Wolności w Rychwale. Czy mieszkania będą budowane ? 
  
Radna Jolanta Olkowska zadała pytanie ,czy było organizowane jakieś spotkanie ze Starostą? 
Czy było to spotkanie dla Rady Miejskiej czy dla jakiejś miejscowości ? 
Przewodniczący Roman Drewniacki odpowiedział na pytania Radnej Olkowskiej, że on 
takowego spotkania dla Rady nie organizował. 
 
Radny Mirosław Ośkowiak poinformował o stratach jakie powodują na terenie sołectwa  bobry, 
że oglądał jak są przez to pozalewane uprawy na polach. Czy w związku z tym będą 
podejmowanie jakieś działania? 
 
Radny Jan Brzęcki zadał pytanie dotyczące drogi powiatowej Dąbroszyn- Modlibogowice. Kiedy 
odbędzie się spotkanie z Panem Burmistrzem, Panem Dyrektorem Karmowskim, Radnym 
Powiatowym i Starostą ? 
 
Pkt 8. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały budżetowej na 2020 rok. 
 
Przewodniczący poinformował, że projekt uchwały radni otrzymali w materiałach na sesję i był 
on omawiany na posiedzeniu komisji łączonych Rady Miejskiej. 
Spytał czy są uwagi do projektu uchwały. 
Uwag nie było.  
Poprosił Skarbnik Annę Wróbel o odczytanie projektu uchwały. 
 
Skarbnik Anna Wróbel odczytała projekt uchwały, a następnie Przewodniczący przeprowadził 
głosowanie. 
Za głosowało – 15 radnych,   przeciw było – 0,   wstrzymało się – 0.  
Przewodniczący Rady stwierdził, że uchwała w sprawie zmiany uchwały budżetowej na 2020 
rok została podjęta. 
 
/Uchwała stanowi załącznik do protokołu/ 
 



Pkt 9. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy i Miasta 
Rychwał na lata 2020-2051. 
 
Przewodniczący poinformował, że projekt uchwały radni otrzymali w materiałach na sesję i był 
on omawiany na posiedzeniu komisji łączonych Rady miejskiej. 
Spytał czy są uwagi do projektu uchwały. 
Uwag nie było.  
Za głosowało – 15 radnych,   przeciw było – 0,   wstrzymało się – 0.  
 
/Uchwała stanowi załącznik do protokołu/ 
 
 
Pkt 10. Podjęcie uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy i Miasta Rychwał 
na lata 2021-2051. 
Przewodniczący poinformował, że projekt uchwały radni otrzymali w materiałach na sesję i był 
on omawiany na posiedzeniu komisji łączonych Rady Miejskiej. 
Spytał czy są uwagi do projektu uchwały. 
Uwag nie było. 
Przewodniczący poprosił Skarbnik Annę Wróbel o przedstawienie opinii Regionalnej Izby 
Obrachunkowej w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy i Miasta Rychwał na lata 
2021-2051. 
Przewodniczący odczytał projekt uchwały  
Spytał czy są uwagi do projektu uchwały i przeprowadził głosowanie. 
Uwag nie było.  
Za głosowało – 15 radnych,   przeciw było – 0,    wstrzymało się – 0.  
/Uchwała stanowi załącznik do protokołu/ 
/Opinia Regionalnej Izby Obrachunkowej stanowi załącznik do protokołu/ 
 
Pkt.11 Podjęcie uchwały w sprawie uchwały budżetowej na 2021 rok. 
 
Przewodniczący poinformował, że projekt uchwały radni otrzymali w materiałach na sesję i był 
on omawiany na posiedzeniu komisji łączonych Rady Miejskiej. 
Przewodniczący poprosił Skarbnik Annę Wróbel o przedstawienie opinii Regionalnej Izby 
obrachunkowej w sprawie uchwały budżetowej na 2021 rok. 
Przewodniczący poinformował że zgodnie z harmonogramem ,stałe komisje wyraziły swoje 
opinie i przekazały je do Rady i do Burmistrza. 
Przewodniczący poprosił przewodniczących komisji o przedstawienie opinii.  
 
Przewodniczący Komisji Budżetu, Rozwoju Gospodarczego i Przestrzennego oraz Promocji 
Gminy Aleksander Krzyżanowski poinformował że komisja zapoznała się z projektem uchwały i 
wyraża opinię pozytywną. 
Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Krzysztof Raczkowski –komisja zapoznała się z projektem 
uchwały i wyraża opinię pozytywną. 
Przewodnicząca Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Renata Andrzejewska- komisja zapoznała się 
z projektem i wyraża opinię pozytywną. 



Przewodniczący Komisji Oświaty, Kultury, Sportu, Zdrowia, Pomocy Społecznej, Porządku 
Publicznego oraz Ochrony Przeciwpożarowej Waldemar Urbaniak poinformował że komisja 
zapoznała się z projektem uchwały i wyraża opinię pozytywną. 
Przewodnicząca Komisji Rozwoju Wsi, Obszarów Wiejskich i Ochrony Środowiska Iwona 
Małolepsza  poinformowała że komisja zapoznała się z projektem uchwały i wyraża opinię 
pozytywną. 
Przewodniczący Komisji Współpracy z Organizacjami Pozarządowymi, Stowarzyszeniami oraz 
Współpracy Zagranicznej Paweł Kuczyński poinformował że komisja zapoznała się z projektem 
uchwały i wyraża opinię pozytywną. 
 
Przewodniczący spytał się czy ktoś chce zabrać głos w sprawie projektu uchwały na 2021 rok. 
Nikt się nie zgłosił. 
Przewodniczący udzielił głosu Burmistrzowi. 
 
Burmistrz powiedział ,że uchwała budżetowa jest najważniejszą uchwałą jaką podejmuje na 
koniec roku Wysoka Rada. Podziękował członkom wszystkich komisji za wystawienie 
pozytywnych opinii. Dziękuje za to, że dostrzegają to, że wszyscy dobrze wykonują swoje 
obowiązki.  
Burmistrz przytoczył sumy dochodów gminnych, tj. .dochody na poziomie 39 milionów z czego 
dochody bieżące to 38, 800, dochody majątkowe pół miliona złotych, wydatki 41 .milionów 600, 
wydatki bieżące 38139.000.,wydatki majątkowe 3.461.000,  łączna kwota planowanych 
przychodów tj 4.311.000,łączna kwota planowanych rozchodów tj. 2 miliony złotych.  
Burmistrz powiedział, że chce przedstawić w swoim przemówieniu jak pracuje. 
Przypomniał jakie są wydatki w MGOPS w Rychwale tj. 12.000.229 tyś z tego miliom złotych to 
pieniądze które wkłada Gmina Rychwał, pozostałe środki to pieniądze które otrzymuje Gmina z 
projektów. 
Przypomniał również o placówkach oświatowych tj. kwota 14.320.671 tyś w tym środki własne 
5.000.559 tyś oraz Środowiskowy Dom Samopomocy z kwotą 820 tyś, całość to środki 
otrzymane od Wojewody. 
Burmistrz powiedział o zaplanowanych inwestycjach na 2021 rok, tj. budowa drogi gminnej 
Wola Rychwalska-1.223,000 tyś, budowa ciągu pieszego–przewidywana kwota 
 to 180 tyś zł, przy drodze nr.25 ścieżka pieszo- rowerowa gdzie Gmina zobowiązała się wykupić 
tereny na które ma przeznaczone 84 tyś. zł. Budowa oświetlenia drogowego z funduszu 
sołeckiego tj. 70 tyś. zł. droga Rumiankowa, Chabrowa ,Szałwiowa tj. 1.000.282 tyś. wkład 
ponad 500 tyś.. Łączne wydatki z funduszu sołeckiego to kwota 482,911 tyś zł.  
Dług Gminy na dzień 1 stycznia 21 roku tj. 14.866.700, a na 1 grudzień tj. 15.819.000 
Burmistrz przypomniał również iż w 2019 roku planowane dochody były na kwotę 34,689,786 
a na dzień dzisiejszy mamy 44,479,000. Burmistrz podkreślił, że zawdzięcza to dobrej pracy 
Urzędu- ciężkiej pracy ludzi. 
Jeżeli chodzi o wydatki Burmistrz przekazał iż zaplanowaliśmy 35,580,00, wydatkowaliśmy 
dokładnie 45,098,000 czyli w budżecie przewidziane jest 41,600,000. Wydatki inwestycyjne 
zaplanowane były na 30 grudnia na kwotę 3,180,000 a została podniesiona o 1/3 kwoty 
tj.4,509,749.  
Burmistrz jeszcze raz podziękował Radzie za pozytywne opinie. Przekazał, że stara się aby nie 
zawieść zaufania radnych i mieszkańców. 
Burmistrz przyznał, że Gmina Rychwał jest w trudnej sytuacji finansowej, ale stara się aby 
wydatki dobrze dzielić na wszystkie sołectwa. 



Burmistrz przedstawił jakie były wydatki na sołectwa Święcia ,Czyżew tj.: wyposażenie placu 
zabaw, montaż lamp, budowa drogi w Święci- 400 tyś. zł, droga Święcia – Franki- 13 tyś, 
utwardzenie dróg gminnych, remont strażnicy. W sumie w jednym okręgu było wydanych 
2,887,165 zł. Burmistrz tłumaczył, że stara się żeby wszystkie okręgi dostawały środki 
sprawiedliwie i będzie się starał o pozyskiwanie jak najwięcej. 
 
Przewodniczący spytał czy ktoś chce jeszcze zabrać głos.  
Chętnych nie było. 
 
Przewodniczący poprosił Skarbnika o przedstawienie autopoprawek do projektu uchwały 
budżetowej na 2021 r. 
 
Skarbnik Anna Wróbel zgłosiła dwie autopoprawki. 
 
/Autopoprawki do projektu uchwały stanowią załącznik do protokołu uchwały budżetowej na 
2021r/ 
 
 
Przewodniczący Roman Drewniacki spytał czy są uwagi do autopoprawki numer 1. 
Uwag nie było. 
Przewodniczący Rady przeprowadził głosowanie przyjęcia autopoprawki numer 1.  
Za głosowało – 15 radnych,   przeciw było – 0,  wstrzymało się – 0.  
 
Przewodniczący Roman Drewniacki spytał czy są uwagi do autopoprawki numer 2. 
Uwag nie było. 
Przewodniczący Rady przeprowadził głosowanie przyjęcia autopoprawki numer 1.  
Za głosowało – 15 radnych,   przeciw było – 0,   wstrzymało się – 0.  
Przewodniczący spytał czy radni mają jakieś uwagi do projektu uchwały budżetowej  
na 2021 r. 
Uwag nie było.  
Przewodniczący ogłosił ,że zamyka dyskusję nad projektu uchwały budżetowej  
na 2021 r i poprosił Skarbnika o odczytanie projektu uchwały budżetowej  
na 2021 r po wprowadzonych autopoprawkach. 
 
Skarbnik odczytała projektu uchwały budżetowej na 2021 r po wprowadzonych 
autopoprawkach.  
 
/Uchwała budżetowa na 2021 r. stanowi załącznik do protokołu/ 
 
 
Przewodniczący Roman Drewniacki spytał czy są uwagi do uchwały. 
Uwag nie było. 
Przewodniczący Rady przeprowadził głosowanie przyjęcia uchwały budżetowej  
na 2021 r   
Za głosowało – 15 radnych,   przeciw było – 0,   wstrzymało się – 0.  
 
Przewodniczący spytał się czy ktoś chce zabrać głos. Chętnych nie było. 



 
Przewodniczący ogłosił 5 minut przerwy. 
Przewodniczący wznowił obrady. 
 
Pkt 12. Podjęcie uchwały w sprawie dopłaty dla taryfowej grupy odbiorców usług. 
 
Przewodniczący poinformował, że projekt uchwały radni otrzymali w materiałach na sesję i był 
on omawiany na posiedzeniu komisji łączonych Rady Miejskiej. 
Spytał czy są uwagi do projektu uchwały. 
Uwag nie było.  
Przewodniczący odczytał projekt uchwały. 
 
Przewodniczący Rady przeprowadził głosowanie przyjęcia uchwały. 
Za głosowało – 15 radnych,  przeciw było – 0,  wstrzymało się – 0.  
Przewodniczący ogłosił ,że uchwała została podjęta. 
 
 
Pkt 13.Podjęcie uchwały w sprawie nadania nazw ulicom w miejscowości Rychwał. 
 
Przewodniczący poinformował, że projekt uchwały radni otrzymali w materiałach na sesję i był 
on omawiany na posiedzeniu komisji łączonych Rady Miejskiej. 
Spytał czy są uwagi do projektu uchwały. 
Uwag nie było.  
Przewodniczący odczytał projekt uchwały. 
 
Przewodniczący Rady przeprowadził głosowanie przyjęcia uchwały. 
Za głosowało – 15 radnych,   przeciw było – 0,   wstrzymało się – 0.  
Przewodniczący ogłosił ,że uchwała została podjęta. 
 
 
Pkt 14. Podjęcie  uchwały  w  sprawie  oceny  aktualności  Studium  uwarunkowań i  kierunków 
zagospodarowania przestrzennego gminy i miasta Rychwał oraz  miejscowych  planów 
zagospodarowania przestrzennego 
 
Przewodniczący poinformował, że projekt uchwały radni otrzymali w materiałach na sesję i był 
on omawiany na posiedzeniu komisji łączonych Rady Miejskiej. 
Przewodniczący udzielił głosu Burmistrzowi. 
 
Burmistrz wyjaśnił, że plany Miejscowego Zagospodarowania Przestrzennego jak i studium są 
to bardzo ważne dokumenty związane z rozwojem gminy, o szczegółach więcej powie Kierownik 
Karolina Małolepsza.  
Burmistrz powiedział, że jest to robione dla mieszkańców i przedsiębiorców , żeby mieli 
możliwość realizacji swoich planów. Że jeżeli ktoś kupi działkę i chce realizować zadanie X to 
żeby miał taką możliwość. Podał przykład fotowoltaiki dla której trzeba było przystosować plan, 
żeby mieszkańcy mieli możliwość realizacji swoich planów. 



Takie ważne uchwały stara się wprowadzać jak nie co rok to co dwa lata, uchwały które 
umożliwiają zmianę planu. Burmistrz poprosił o szczegółowe przedstawienia planu Karolinę 
Małolepszą. 
 
Przewodniczący oddał głos Kierownik Karolinie Małolepszej. 
 
Kierownik Małolepsza powiedziała że zgodnie z ustawą  trzeba co najmniej raz na kadencję 
opracować dokument dotyczący Miejscowego Planu Zagospodarowania Przestrzennego 
Analiza tego planu została opracowana bardzo szczegółowo o czym świadczy ilość 
dokumentów. Analiza dotyczy aspektów planistycznych, zespół stwierdził że większość planów 
jest aktualnych, jedynym najstarszym mniej aktualnym dokumentem jest Miejscowy  Plan 
Zagospodarowania Przestrzennego z 2003 roku. Po upływie 17 lat, gdzie międzyczasie zmieniały 
się przepisy, nie jest on już aktualny ale może być w obiegu prawnym i na jego podstawie 
zamierzenia inwestycyjne mogą być realizowane. 
Kierownik dodała iż, co roku wpływają do urzędu wnioski o zmianę przeznaczenia działek. 
Chodzi w szczególności o działki gdzie mieszkańcy chcą realizować budowę domów jak i działki 
pod budowę fotowoltaiki, co wiąże się z koniecznością zmiany studium i zmiany Planu 
Miejscowego. Są to bardzo długie procedury, ale żeby je przyśpieszyć została podjęta decyzja o 
podjęciu uchwały w sprawie zmiany Miejscowego Planu, co umożliwi mieszkańcom realizację 
zamierzeń inwestycyjnych. Kierownik Karolina Małolepsza podkreśliła że wpłynie to pozytywnie 
na rozwój gospodarczy Gminy. 
 
Głos zabrał Radna Jolanta Olkowska. 
Radna J. Olkowska powiedziała: 
 „ Ja bym chciała się odnieść do tej oceny, przedstawionej, myślę dosyć sumiennie. No i tak jak 
tutaj pani Karolina wspomniała, rzeczywiście ta ocena obejmuje miejscowy plan 
zagospodarowania przestrzennego od 2003 roku aż do obecnych czasów. Ale chciałabym 
wspomnieć właśnie że jest takie zdanie, że miejscowy plan zagospodarowania przestrzennego 
jest planem miejscowym, jest to dokument o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym, 
jest aktem prawa miejscowego i projektem, sporządza się przy udziale społeczeństwa. I tutaj 
właśnie chciałabym dodać, że w 2013 roku 30 grudnia też została podjęta uchwała. I przed 
podjętą tą uchwałą do Rady i Pana Burmistrza wpłynęło 500 podpisów mieszkańców, na terenie 
których, mają powstać siłownie wiatrowe. Były to osoby uprawnione do głosowania czyli 
mówimy tutaj o osobach dorosłych. Wpłynęło wiele indywidualnych wniosków, oczywiście 
wszystkie te wnioski zostały odrzucone. Chciałam tu też  nawiązać, że ta uchwała radykalnie 
zmieniła życie mieszkańców, mieszkających na 840 hektarach ziemi naszej gminy. Radykalnie 
zmieniła i będzie zmieniać. Bo czytając dalej, są ujęte też w tej analizie wnioski mieszkańców o 
przekształcenie działek pod budowę budynków jednorodzinnych nie wiem czy radni z terenu 
Czyżew, Dąbroszyn ,Święcia-ale wszystkie te wnioski zostaną odrzucone, ponieważ nie są one 
zgodne ze Studium. Zwróciłam także uwagę na inne dane, także na wydane pozwolenia.  
W 2017 roku w naszej gminie wydano pozwolenia na budowę domów jednorodzinnych 39 a w 
2020 było 19. Myślę ,że to jest związany właśnie z zablokowaniem tych terenów z budową 
domów jednorodzinnych. Chciałabym też powiedzieć ,że znacznie zmieniła się- zmniejszyła się 
liczba mieszkańców naszej gminy -i myślę, że to też ma jakiś wpływ na to.  
W 2014 roku, oczywiście to są dane wywnioskowane z tej analizy, było nas 8400 a teraz jest nas 
8250. Widzę, że w miejscowościach i wsiach ludzie się wyludniają i nie widzę przyszłości w tej 
gminie ,że właśnie siłownie wiatrowe w jakiś sposób pomogą funkcjonować młodym osobom, 



które są w wieku przedprodukcyjnym a także osobą w wieku produkcyjnym. Bo czytając dalej 
jest po prostu spadek tych osób. Te osoby opuszczają gminę. To są takie moje spostrzeżenia. 
Dziękuję ”. 
 
Głos zabrał Burmistrz. 
Burmistrz powiedział, że przypadkowo podał dane dotyczące okręgu Święcia o których p. radna 
Olkowska opowiada. Inwestycje w tym okręgu są duże a mimo to radna na nie  zareagowała. 
Pani Olkowska jest jedną z nielicznych osób której przeszkadzają postawione siłownie wiatrowe, 
których procedura została już zamknięta. 
Tereny gminy są idealnie usytułowane pod energię odnawialną. Gmina Rychwał należy do tych 
gmin w Polsce gdzie warto inwestować, dlatego będą powstawały farmy wiatrowe. 
Burmistrz odniósł się do wypowiedzi pani Olkowskiej, że mówiła o tematach które już dawno 
zostały zakończone, sprawdzone przez inne instytucje, w których również brała udział, więc 
powinna mieć na ten temat wiedzę. 
Burmistrz odniósł się również do zarzutów p. Olkowskiej dotyczących wyludniania się 
mieszkańców, iż dzieje się tak również w innych gminach i spowodowane jest to również tym 
że zmniejszył się wskaźnik narodzin. Kiedyś było więcej rodzin wielodzietnych a w tej chwili 
rodzice decydują się na jedno, dwoje dzieci. 
Burmistrz powiedział, że obecnie jest coraz mniej terenów pod budowę domów. Takie tereny 
kończą cię ze względu na różne ograniczenia, np. lasy. A mimo to ludzie kupują takie miejsca, 
nie uzbrojone, i kiedy chcą zacząć inwestycje żądają zrobienia drogi, prądu, oświetlenia, 
doprowadzenia wody. Ale o tym decydują urbaniści. 
Burmistrz zgodził się z p. Olkowską że tereny na których znajdują się wiatraki są częściowo 
ograniczone. Rolnicy rezygnują z obsiewania pół, z upraw ale jest to też spowodowanie tym, iż 
uważają że im się to nie opłaca i podejmują inne wyzwania. 
Burmistrz zadał pytanie radnej Olkowskiej: gdzie ma szukać środków na te inwestycje , które 
chcieli by Radni? 
Na koniec poprosił p .radną Olkowską, żeby nie wracała do rzeczy które już dawno zostały 
zakończone. 
 
Głos zabrała radna J. Olkowska, powiedziała: 
„Myślę ,że to jest moja ocena ja tych danych nie wysłałam z palca. To są dane które uzyskałam 
z tej oceny jeżeli chodzi o wydane pozwolenia i chyba nie ma Pan  mi za złe ,że walczę o to że 
mieszkańcy tych terenów nie mogą budować się tam gdzie chcą .To jest moje prawo i prawo 
każdego człowieka. To po pierwsze ,a po drugie chciałabym przypomnieć Panu wypowiedź Pana 
z 2011 roku ,bodajże z lipca, gdy wypowiadał się Pan ,jakie są siłownie szkodliwe ,ile one 
przynoszą straty do naszej gminy i tak samo chyba każdy też ma takie zdanie ,że spadną też 
ceny nieruchomości na tych terenach ,ceny mieszkań i to chyba nie podlega dyskusji bo to jest 
taka prawda .A na zakończenie powiedział Pan coś takiego ,że warto inwestować ,tak na pewno, 
ale trzeba mieć jeszcze dla kogo. Dziękuję” 
 
 
 
 
Przewodniczący spytał się czy ktoś chce zabrać głos.  
Chętnych nie było. 
Przewodniczący odczytał projekt uchwały. 



 
Przewodniczący Rady przeprowadził głosowanie przyjęcia uchwały. 
Za głosowało – 14 radnych,   przeciw było – 1,   wstrzymało się – 0.  
Przewodniczący ogłosił ,że uchwała została podjęta. 
 
 
Pkt 15. Podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia zmiany miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego  gminy i miasta Rychwał w zakresie wybranych terenów Etap 
XVI 
 
Przewodniczący poinformował, że projekt uchwały radni otrzymali w materiałach na sesję i był 
on omawiany na posiedzeniu komisji łączonych Rady Miejskiej. 
Spytał czy są uwagi do projektu uchwały. 
Uwag nie było.  
Przewodniczący odczytał projekt uchwały. 
 
Przewodniczący Rady przeprowadził głosowanie przyjęcia uchwały. 
Za głosowało – 14 radnych,  przeciw było – 1,   wstrzymało się – 0.  
Przewodniczący ogłosił ,że uchwała została podjęta. 
 
Pkt 16. Podjęcie  uchwały  w  sprawie  zatwierdzenia  Planu  Pracy  na rok 2021 Środowiskowego   
Domu Samopomocy typu D w Rozalinie 
 
Przewodniczący poinformował, że projekt uchwały radni otrzymali w materiałach na sesję i był 
on omawiany na posiedzeniu komisji łączonych Rady Miejskiej. 
Spytał czy są uwagi do projektu uchwały. 
Uwag nie było.  
Przewodniczący dodał że projekt uchwały został zaopiniowany przez Wojewodę 
Wielkopolskiego i nie zostały wniesione żadne uwagi co do planu pracy ŚDS w Rozalinie. 
Przewodniczący odczytał projekt uchwały. 
 
Przewodniczący Rady przeprowadził głosowanie przyjęcia uchwały. 
Za głosowało – 15 radnych,   przeciw było – ,   wstrzymało się – 0.  
Przewodniczący ogłosił ,że uchwała została podjęta. 
 
Pkt 17. Podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia Regulaminu Organizacyjnego Środowiskowego 
Domu Samopomocy typu D w Rozalinie 
 
Przewodniczący poinformował, że projekt uchwały radni otrzymali w materiałach na sesję i był 
on omawiany na posiedzeniu komisji łączonych Rady Miejskiej. 
Spytał czy są uwagi do projektu uchwały. 
Uwag nie było.  
Przewodniczący dodał że projekt uchwały został zaopiniowany przez Wojewodę 
Wielkopolskiego , i nie zostały wniesione żadne uwagi. 
Przewodniczący odczytał projekt uchwały. 
 
Przewodniczący Rady przeprowadził głosowanie przyjęcia uchwały. 



Za głosowało – 15 radnych,  przeciw było –0 ,  wstrzymało się – 0.  
Przewodniczący ogłosił ,że uchwała została podjęta. 
 
 
 
Pkt 18. Podjęcie uchwały w sprawie nawiązania współpracy partnerskiej między gminą Rychwał 
(Rzeczpospolita Polska) a miastem Lieberose (Niemcy). 
 
Przewodniczący poinformował, że projekt uchwały radni otrzymali w materiałach na sesję i był 
on omawiany na posiedzeniu komisji łączonych Rady Miejskiej. 
Spytał czy są uwagi do projektu uchwały. 
Uwag nie było.  
Przewodniczący odczytał projekt uchwały. 
 
Przewodniczący Rady przeprowadził głosowanie przyjęcia uchwały. 
Za głosowało – 15 radnych,  przeciw było –0 ,  wstrzymało się – 0.  
Przewodniczący ogłosił ,że uchwała została podjęta. 
 
 
Pkt 19. Podjęcie  uchwały  w  sprawie  Gminnego  Programu  Profilaktyki  i  Rozwiązywania 
Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii w gminie Rychwał na rok 2021 
 
Przewodniczący poinformował, że projekt uchwały radni otrzymali w materiałach na sesję i był 
on omawiany na posiedzeniu komisji łączonych Rady Miejskiej. 
Spytał czy są uwagi do projektu uchwały. 
Uwag nie było.  
Przewodniczący odczytał projekt uchwały. 
 
Przewodniczący Rady przeprowadził głosowanie przyjęcia uchwały. 
Za głosowało – 15 radnych  ,przeciw było – 0,  wstrzymało się – 0.  
Przewodniczący ogłosił ,że uchwała została podjęta. 
 

 

Pkt 19 a. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany statutu Miejsko-Gminnej Biblioteki  Publicznej  
w Rychwale . 
Przewodniczący poinformował, że projekt uchwały radni otrzymali w materiałach na sesję i był 
on omawiany na posiedzeniu komisji łączonych Rady Miejskiej. 
Spytał czy są uwagi do projektu uchwały. 
Uwag nie było.  
Przewodniczący odczytał projekt uchwały. 
 
Przewodniczący Rady przeprowadził głosowanie przyjęcia uchwały. 
Za głosowało – 15 radnych,  przeciw było –0 ,  wstrzymało się – 0.  
Przewodniczący ogłosił ,że uchwała została podjęta. 
 

 



 

 

Pkt 20. Przyjęcie planu pracy Rady Miejskiej w Rychwale oraz stałych Komisji Rady Miejskiej  
w Rychwale na 2021rok. 
Przewodniczący poinformował, że projekt uchwały radni otrzymali w materiałach na sesję i był 
on omawiany na posiedzeniu komisji łączonych Rady Miejskiej. 
Spytał czy są uwagi do projektu uchwały. 
Uwag nie było.  
Przewodniczący odczytał projekt uchwały. 
 
Przewodniczący Rady przeprowadził głosowanie przyjęcia uchwały. 
Za głosowało – 15 radnych,  przeciw było –0   ,wstrzymało się – 0.  
Przewodniczący ogłosił ,że uchwała została podjęta. 
 
 
Pkt 21. Odpowiedzi na pytania i interpelacje. 
 
Przewodniczący udzielił głosu Burmistrzowi. 
 
Burmistrz podziękował radnemu Raczkowskiemu oraz mieszkańcom Grabowej za to, 
 że wspierali i pomagali w zagospodarowaniu powstałego placu zabaw. 
 
Radnemu Grądzielowi odpowiedział, że również dużo pracy było włożone w chodnik powstający 
do Siąszyc. Podziękował rolnikom, którzy przekazali grunty pod tą inwestycję. 
 
Na pytanie radnego Urbaniaka i Olkowskiej odpowiedział, że takie spotkanie odbyło się na 
Święci i nikt nie został pominięty, każdy mógł w nim uczestniczyć. 
Dodatkowo wraz z Kierownik Małolepszą stara się, żeby powstał projekt w zakresie budowy 
chodnika na Żurawinie. Starosta Bielik zobowiązał się że zostanie on przygotowany. Jeżeli 
będzie już gotowy, wtedy zostaną oszacowane koszty i podjęte dalsze procedury. 
Jeżeli chodzi o oświetlenie to będzie to uzależnione od środków jakie Gmina dostanie. 
 
Burmistrz odniósł się do głosowania o podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia do 
sporządzenia zmiany miejscowego planu zagospodarowania  przestrzennego  gminy  w której 
Radna Olkowska zagłosowała przeciw. Uważa, że gdyby wszyscy tak zagłosowali to mieszkańcy 
mieli by zablokowanie możliwości inwestycyjne. A przecież robi się to dla ich dobra. 
 
Odpowiadając na pytanie Radnego Piaseckiego dotyczące udrożnienia rzeki Czarna Struga- wie 
że przyczyną tego są bobry . Dlatego RDOŚ wydał pozwolenia dla kół myśliwskich na odstrzał 
bobrów. Dodatkowo Spółka wodna stara na bieżąco udrażniać rowy. 
W sprawie drogi GP wie, że pojawiły się dwa kolejne rozwiązania. Nie zmieniają one przebiegu 
drogi, jedynie wprowadzają drobne korekty techniczne. Wiadomo już, że po przeprowadzeniu 
wizji lokalnych , wykluczono budowę węzła zjazdowego w Gminie Rychwał, ze względu na 
bardzo krętą drogę.  
Jeżeli chodzi o zmianę planów drogi ,która miała przebiegać przez Kalisz, to było to możliwe 
dlatego, że obwodnica została wpisana do rejestru obwodnic i może tam przebiegać droga GP. 



Jeżeli chodzi o rozpoczęcie prac na terenie Gminy Rychwał, to nie ma jeszcze konkretnych dat. 
Na razie są to tylko prace zgodne z założeniami i środkami, które na tą inwestycję zostały 
przeznaczone czyli przygotowanie projektu i wydanie decyzji środowiskowej. 
 
Na pytanie Radnego Krzyżanowskiego, dot. budowy mieszkań na Placu Wolności- Burmistrz 
wyjaśnił, że projekt został częściowo przerwany dlatego, że warunki które postawił Bank 
Gospodarstwa Krajowego były warunkami zaporowymi i niemożliwymi do realizacji. W ostatnim 
czasie BGK przedstawił nową ofertę gdzie jest możliwość ubiegania się przez samorządy gminny 
dotacji bezzwrotnych. W tej chwili Burmistrz rozważ inne warianty, o których poinformuje  
w najbliższym czasie. 
 
Burmistrz ponownie odniósł się do pytania radnej Olkowskiej i Urbaniaka dotyczące spotkania, 
iż było to spotkanie jawne dla wszystkich zwołane na wniosek radnego Urbaniaka. 
 
Na pytanie radnego Ośkowiaka dot. strat spowodowanych przez bobry, Burmistrz 
odpowiedział, że sprawa jest rozwiązywana podobnie jak w innych miejscach np. Biała 
Panieńska. 
 
Na pytanie radnego Brzęckiego o terminie spotkania ze Starostą dot. bezpieczeństwa na drodze 
w Modlibogowicach, Burmistrz powiedział że przez panującą epidemie Covid spotkanie się nie 
odbyło.  Odpowiedzialne za ten projekt jest Starostwo Powiatowe, które złożyło wniosek jednak 
nie dostali pozytywnej odpowiedzi, środki zostały przeznaczone na budowę chodnika  
w Łagiewnikach. Są to jedyne środki jakie Powiat Konin dostał. W ramach tego projektu był też 
złożony wniosek na modernizację drogi o którą pytał radny Brzęcki. 
Burmistrz powiedział, że do końca roku zostanie przygotowane pismo do Starosty o ustalenie 
terminu wspólnego spotkanie, na którym Starosta będzie mógł się też wypowiedzieć. 
 
Przewodniczący spytał czy chce jeszcze ktoś zabrać głos. 
 
Głos zabrał radna Olkowska, powiedziała: 
„Chciałam sprostować i odnieś się do wypowiedzi pana Burmistrza i sprostować moją decyzję 
odnośnie głosowania. To ja będę odpowiadać za to Jak zagłosowałam. A chciałam sprostować 
,że nie jestem przeciwna odnawialnym źródłom energii a tym bardziej instalacją 
fotowoltaicznym, jestem przeciwna lokalizacji siłowni wiatrowych na terenach, których 
znacząco pogarszają życie mieszkańców ,to tyle.” 
 
Głos zabrał Burmistrz, powiedział: 
„ Nie mogę obojętnie przejść obok kłamstw, które padają na tej Sali. My dzisiaj nie 
głosowaliśmy, Pani radna, nad siłowniami wiatrowymi. Dzisiaj głosowaliśmy nad tym żeby 
powstały farmy fotowoltaiczne. Dzisiaj głosowaliśmy na to żeby wielu przedsiębiorców , mogę 
ich wymienić nawet z terenu okręgu Pani radnej, którzy jakby oczekują na szybką decyzję w tej 
materii. Dlatego podjęliśmy decyzję o tym że będzie Studium i w błyskawicznym tempie 
weszliśmy w plan. A Pani po prostu głosowała przeciwko tym ludziom, nie przeciwko siłownią , 
bo o siłowniach już dzisiaj nie dyskutujemy bo siłownię będą już budowane, przecież Pani o tym 
doskonale wie. Wielu mieszkańców to słucha niech usłyszą co Pani dzisiaj zrobiła. Niech się pani 
uderzy w pierś” 
 



Głos zabrała radna Olkowska, powiedziała: 
„Ja po prostu jestem konsekwentna w swoim głosowaniu. Od początku byłam przeciwna, 
jestem i będę 
 
Przewodniczący udzielił głosu Radnej Iwonie Małolepszej. 
 
Radna Małolepsza w imieniu Swoim i mieszkańców Jaroszewic Grodzieckich, podziękowała 
Burmistrzowi za wykonanie drogi w Jaroszewicach Grodzieckich w kierunku Janowa. 
 
 
Przewodniczący odczytał list od Sołtys Jaroszewic Rychwalskich- Anny Kopaczewskiej : 
Cyt:  
"W imieniu własnym, radnej oraz mieszkańców wsi Jaroszewice Rychwalskie pragnę 
podziękować Panu Burmistrzowi, pracownikom Urzędu, Przewodniczącemu Rady Miejskiej i 
radnym za pomoc w pozyskaniu środków oraz realizację projektu pn. "Z Litwy do Wielkopolski 
- wieczornica z Panem Tadeuszem". Wszystkim tym, którzy bezpośrednio zaangażowali się w 
ten projekt serdecznie dziękuję za owocną współpracę. 
 
Z uwagi na ten wyjątkowy czas pragnę złożyć Państwu na Nowy Rok najserdeczniejsze 
życzenia: przede wszystkim dużo zdrowia, niech ten nadchodzący Nowy Rok 2021 będzie 
czasem pokoju, okazją do refleksji na tym co jest w życiu naprawdę ważne i przyniesie wiele 
dobra, optymizmu, wiary, szczęścia i powodzenia." 
 
Z wyrazami szacunku  
Sołtys wsi Jaroszewice Rychwalskie 
Anna Kopaczewska 
 
Pkt. 22 Wolne wnioski. 
 
Przewodniczący Rady poprosił o zgłaszanie wniosków. 
Wniosków nie było. 
 
Przewodniczący poprosił Burmistrza i wspólnie złożyli życzenia Noworoczne Radnym  
i mieszkańcom Gminy Rychwał.   
 
Pkt 23. Zamknięcie XXVII Sesji Rady Miejskiej w Rychwale. 
 
W związku z wyczerpaniem porządku obrad Przewodniczący Rady Roman Drewniacki zamknął 
XXVII sesję Rady Miejskiej w Rychwale. 
 
 
 
Protokołowała      Przewodniczący Rady Miejskiej 

w Rychwale 
Aleksandra Konieczka 

Roman Drewniacki 
 



 
 


